

DOI: 10.18572/2221-3287-2022-2-37-40

НОВЕЛЛЫ ФЕДЕРАЛЬНОГО ЗАКОНА «О ПОЛИЦИИ» 2021 ГОДА

**Нудненко Лидия Алексеевна,
профессор Российской академии народного хозяйства и государственной службы
при Президенте Российской Федерации,
почетный работник высшей профессиональной школы Российской Федерации,
доктор юридических наук, профессор
nudnenko@rambler.ru**

В статье проанализированы поправки, внесенные 21 декабря 2021 г. в Федеральный закон «О полиции». Исследованы основные сферы деятельности полиции, касающиеся изменения правового статуса полиции: общение с гражданами; расширение оснований для проникновения в жилище и его блокировки, вскрытия транспорта; новые формы реагирования полиции на обращения и заявления граждан; изменение правового регулирования и обозначения мест, где ограничено пребывание граждан. Проведенный анализ позволил сделать вывод о расширении прав сотрудников полиции; добавлении в Закон «О полиции» оценочных понятий, предполагающих принятие решений на усмотрение полицейского, что нарушает принцип правовой определенности.

Ключевые слова: полиция, человек, гражданин, принципы, осмотр, место происшествия, права и обязанности, блокирование территории.

Novelties of the Federal Law On Police 2021

**Lidia A. Nudnenko
Professor of the Russian Presidential Academy of National Economy and Public Administration
Honored Worker of Higher Professional School of the Russian Federation
LL.D., Professor**

The article analyzes the amendments made on December 21, 2021. to the Federal Law “On the Police”. The main areas of police activity concerning changes in the legal status of the police are investigated: communication with citizens; expansion of grounds for entering and blocking housing, opening vehicles; new forms of police response to citizens’ appeals and statements; changes in legal regulation and designations of places where citizens’ stay is restricted. The analysis made it possible to conclude about: the expansion of the rights of police officers; the addition of evaluative concepts to the Law “On Police”, assuming decision-making at the discretion of the police officer, which violates the principle of legal certainty.

Keywords: police, person, citizen, principles, inspection, scene of the incident, rights and obligations, blocking of the territory.